
Sokolovna 

 
Sokolovna sice již několik let neexistuje, ale stále ještě se občas objevují letáčky "prodej  

u sokolovny". Sokolovna v Troubelicích byla vybudována v roce 1923 doslova "svépomocí" 

členy tělocvičné jednoty Sokol: někdo dal stavební pozemek, jiní zase dřevo na krovy a peníze 

na materiál a všichni mnoho času a práce. Slavnostně byla otevřena na jaře v roce 1924, což si 

samozřejmě nepamatuji, vím to jen z vyprávění otce a dědy. Sokolovna se stala nedílnou 

součástí obce. V sokolovně se cvičilo, tančilo, od roku 1926 až do 90. let se tam promítaly 

filmy, nejdříve němé, potom ozvučené, konala se tam i významná zasedání a schůze. 

V sokolovně bylo poměrně dobře vybavené jeviště a pravidelně se tam hrávalo ochotnické 

divadlo. V některých letech se podařilo připravit až 4 představení za sezónu. Lidé se ochotně 

učili své role, chodili na zkoušky do studené nevytopené sokolovny (topívalo se pouze  

v "sokolníku"- malé místnosti, která sloužila během představení jako převlékárna, maskérna  

a šatna). Na jevišti a v sále byla během zkoušek zima, ale herce hřálo mládí a chuť dobře zahrát 

svěřenou roli. Hry vybírali a zkoušky vedli převážně učitelé místní měšťanské školy ale také 

pan Zatloukal a J. Šléška.  Jedno, myslím že poslední výpravné představení, se uskutečnilo před 

70 lety - hrála se tehdy náročná romantická divadelní hra "Strakonický dudák" J. K. Tyla, v  

představení bylo mnoho docela těžkých rolí, ale všechno se zvládlo, hra měla velký úspěch a 

divadelní soubor se Strakonickým dudákem hostoval i v Úsově. Hlavní roli dudáka tehdy hrál 

mladý dnes již zesnulý dlouholetý starosta Sokola a potom i starosta naší obce Olin Hübner. 

Ještě v 80. letech si pamatoval a občas i s chutí zarecitoval celé pasáže ze Strakonického 

dudáka.  

V sokolovně se samozřejmě cvičilo, ale s cvičením to nebylo jednoduché. Po každém divadle 

nebo zábavě se musela nejdříve pořádně vydrhnou zem a potom teprve vytáhnout nářadí - 

bradla, kladina, spustit kruhy, položit žíněnky a po cvičení zase všechno uklidit. Pamatuji si  

i na několik tělocvičných akademií, na kterých vystupovali hlavně hoši. Předváděli svoje svaly 

na nářadí přímo na jevišti. Krátkou dobu existovalo za sokolovnou také svépomocí vybudované 

antukové tenisové hřiště.   

Hojně navštěvované byly taneční zábavy, které se v sokolovně pravidelně konaly - májové, 

mikulášské, štěpánské a také tělocvičné akademie a školní divadla a besídky a v zimě plesy.  

O všechny akce byl vždy velký zájem a nejzajímavější a nejnavštěvovanější bývaly šibřinky - 

maškarní plesy pořádané v určitém rázu podle předem vyhlášeného tématu a s připraveným 

programem. První sokolský maškarní ples s názvem šibřinky se konal již koncem 19. století v 

Praze. Zakladatelé Sokola Tyrš a Fügner si přáli, aby "členové Sokola i mimo cvičiště se 

scházeli, blíže se poznali a takto přátelským svazkem k sobě přilnuli" a chtěli přijít s něčím 

novým. Proto navrhli pořádat maškarní plesy a zvolili pro ně polozapomenuté slovo šibřinky, 

které prý M. Tyrš osobně našel v Jungmannově slovníku s významem "frašky, šašky, žerty"  

a slovo šibřinky se potom vžilo jako název sokolských, ale i jiných maškarních plesů. 

Nejkrásnější šibřinky, které si pamatuji, byly také před 70 lety a jejich téma bylo "Z tisíce  

a jedné noci". Nejen jeviště, ale celý sál byl v tomto duchu bohatě vyzdoben. Všechny dekorace 

malovali troubeličtí malíři pod vedením pana Kozáka z dolního konce. Připraveno bylo několik 

kouzelných scén se spoustou tanečnic v krásných kostýmech, dokonce Šeherezáda tam byla. 

Nacvičovat scény, připravovat dekorace a kostýmy tehdy ještě jezdila z Olomouce do Troubelic 

drobná obětavá sokolka paní Pastrnková (její manžel před válkou učil ve škole Troubelicích). 

Šibřinky se konaly v sobotu večer a v neděli se celé představení opakovalo pro děti, ale to se  

k tomu ještě přidala kára s živým oslíkem, kterého tehdy v Troubelicích choval jeden pán  



(na jeho jméno si nemohu vzpomenout, bydlel někde vedle Obšilů na malé straně). Výzdoba 

byla dokonalá. 

Nyní, po několika letech, se na místě sokolovny staví nové "Polyfunkční komunitní centrum". 

Dle projektu se zdá, že bude velké, prostorné. Doufám, že se tomu centru bude postaru říkat 

sokolovna a že k němu najde cestu mnoho dětí, mládeže a dospělých,  

i nás starých a budou tam rádi chodit, scházet se a každý tam pro sebe najde něco zajímavého 

a přitažlivého.  

Milada HAŠKOVÁ 

 


